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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet. 

 

Mötet ajournerades kl. 18:05–18:40 för Öppet forum med frågestund 

för allmänheten. Öppet forum innehöll även tema ”Stockholm – 

världens smartasta stad 2040” med information från stadens 

innovationsdirektör Gunnar Björkman. 

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Verksamhetsberättelse och bokslut 2015  
för Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget till 

verksamhetsberättelse med bokslut för 2015. 

2. Nämnden begär att ackumulerat netto 17,3 mnkr avseende 

resultatenheterna överförs till 2016. 

3. Nämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen om 

åtagande av verksamheter. 

4. Nämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen om 

sjukfrånvaro. 

5. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Nämnden har i uppföljningen redogjort för uppnådda resultat och 

analyserat avvikelser för verksamhet och ekonomi jämfört med 

verksamhetsplanen och det förväntade resultatet. Målen har i 

huvudsak uppfyllts. Det ekonomiska resultatet visar en budget i balans 

före resultatöverföringar och ett överskott med 0,6 mnkr efter 

resultatöverföringar. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 27 januari 2016. 

Dnr 523-2015-1.2.1   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i det 

särskilda uttalandet från (L) och (M). 

”För stockholmarna och för medborgarna i Hägersten-Liljeholmen har 

2015 varit ett blandat år. Den nuvarande majoriteten har kunnat leva 

gott på de goda förutsättningar som Alliansen lämnade efter sig samt 

på en duktig och kompetens förvaltning. 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Den rödgrönrosa majoriteten har under det 

gångna året höjt skatten men samtidigt haft problem med att finansiera 
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kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg och socialtjänst. Det 

ekonomiska läget i många stadsdelar är ansträngt. 

I vår stadsdel blev det nedskärningar på grund av den ekonomiska 

situationen. Vi kan se på flera håll i staden hur barngruppernas storlek 

i förskolan ökar. Hemtjänsten går med underskott i snart sagt varje del 

av staden. Och i flera stadsdelar ser vi också hur det ekonomiska 

biståndet går med underskott, trots att majoriteten skjutit till mer 

resurser. Trots skattehöjningarna har majoriteten svårt att få pengarna 

att räcka till. 

Trots de ekonomiska utmaningarna gör stadsdelsförvaltningen ett 

mycket gott arbete och förtjänar allt beröm för sina ansträngningar att 

få verksamheten att gå runt. Inte minst flyktingsituationen under 

hösten har ställt staden inför stora prövningar. Det bemötande och de 

ansträngningar stadens anställda och invånare har visat upp har gett 

eko i Sverige och i Europa. 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på 

stadsdelsnämnden att prioritera.  Den nya majoriteten i Hägersten-

Liljeholmen har under 2015 visat brist på politiskt ledarskap och 

förmåga att prioritera utan valde den enkla vägen med ett generellt 

besparingsbeting enligt osthyvelsprincipen. Mindre angelägna 

satsningar och projekt måste få stå tillbaka för att värna 

kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig ha svårt att göra 

sådana prioriteringar. Symbolprojekt och perifera satsningar har 

tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad för de barn, vuxna 

och äldre som behöver hjälp från staden.  

Vi ser också hur valfriheten har tryckts tillbaka genom att 

välfungerande verksamheter återkommunaliserats av ideologiska skäl. 

Trots att vänstermajoriteten talar om att kvalitet ska vara den 

vägledande faktorn ser vi ofta hur kvalitet inte är en faktor i 

upphandlingsbeslut, utan att driftsform är det enda som styr. 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, 

utan skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår 

uppgift. Men den är avgörande om Stockholm ska bli en stad som 

klarar integrationen av nyanlända och ge kunskap och framtidstro åt 

växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta 

ansvar för välfärden. 

Det gångna året har visat att Stockholm är betjänt av ett nytt ledarskap 

som ger varje stockholmare större resurser att forma sitt eget liv. 

Vi tycker också det är märkligt att förvaltningen svarar på våra två 

skrivelser i verksamhetsberättelsen. Separata ärenden ger möjligheter 

för nämnden att diskutera belysta frågorna särskilt.” 
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§ 3   

Enheternas kvalitetsgarantier 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner enheternas  

kvalitetsgarantier för 2016. 

 

Ärendet 
Kvalitetsgarantierna är riktade till verksamheternas brukare. 

Garantierna ger en beskrivning av den service och kvalitet som 

verksamheterna erbjuder och hur synpunkter och klagomål hanteras. 

Kvalitetsgarantierna har granskats och bedömts trovärdiga.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 15 januari 2016. 

Dnr 452-2015-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Lokala demokrati- och utvecklingsmedel 
Svar på skrivelse 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen från Liberalerna och 

Moderaterna. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden blev under 2015 tilldelad 2,6 miljoner kronor i 

syfte att utveckla den lokala demokratin. Abit Dundar m.fl. (L) och 

Lars Svärd m.fl. (M) frågar i en skrivelse hur medlen har fördelats, 

vilka verksamheter som kommit igång och hur dessa har utvärderats.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 19 januari 2016. 

Dnr 535-2015-1.2.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i det 

särskilda uttalandet från (L) och (M). 

”Beskrivningen av olika aktiviteter i tjänsteutlåtandet som 

förvaltningen genomfört inom ramen för den lokala 

demokratisatsningen visar att många av aktiviteter är symboliskt 

karaktär än satsning. Det handlar bland annat om informationsinsatser, 

politikerluncher, Sommarmobilen och projektet Respekt och 

Självrespekt m.m.  

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på 

stadsdelsnämnden att prioritera. Mindre angelägna satsningar och 

projekt måste få stå tillbaka för att värna kärnverksamheterna. Tyvärr 

har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser 

som gör verklig skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver 

hjälp från staden. 

Medel från demokratisatsningen har även använts som 

föreningensstöd och det visar att majoriteten använder pengar 

godtycklig.” 
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§ 5   

Uppdatering av delegationsordningen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd uppdrar åt 

avdelningschefen för administrativa avdelningen att träda in i 

stadsdelsdirektörens ställe vid stadsdelsdirektörens frånvaro. 

 

2. Nämnden överför tidigare fattat beslut 27 januari 2007, om 

stadsdelsdirektörens delegation att besluta om justeringar av 

organisationen och ledningsgruppen, till delegationsordningen för 

att få alla delegationsbeslut i samma dokument. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden fastställde delegationsordningen 2007 som anger 

stadsdelsdirektörens vidaredelegation till annan anställd att fatta 

beslut i angivna ärenden. Delegationsordningen uppdateras vid behov. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 14 januari 2016. 

Dnr 24-2016-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Förordnande enligt LVU 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd förordnar  

enhetscheferna Liselotte Persson Öhrn,  Kjerstin Zierer, 

biträdande enhetscheferna Britt-Marie Johansson, Marie Sundberg, 

Susanne Steffensen, Johan Westervall och Ann Wladis vid  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning att begära 

polishandräckning enligt 43 § 2 p lag med särskilda bestämmelser om 

vård av unga (LVU). 

 

Ärendet 
När domstol beslutat om vård enligt LVU övergår ansvaret för vården 

på nämnden. Om föräldrarna eller den unge själv inte vill medverka 

till att beslutet genomförs kan nämnden enligt 43 § 2 p LVU begära 

biträde av polisen. För att dessa beslut ska kunna fattas skyndsamt ger 

lagen utrymme till nämnden att förordna namngivna ledamöter och 

tjänsteman att begära polishandräckning. Efter att ny biträdande 

enhetschef tillträtt inom förvaltningen och en annan slutar, behöver ett 

nytt beslut fattas. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 14 januari 2018 januari 2016. 

Dnr 31-2016-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag 
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§ 7   

Riktlinjer för hälso-och sjukvårdsdokumentation inom 
Stockholms stads särskilda boenden enligt SoL och LSS, 
dagverksamheter enligt SoL och daglig verksamhet LSS 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Under 2015 infördes ett gemensamt fackspråk för hälso- och 

sjukvårdsdokumentation i Stockholms stad. Förvaltningen ser positivt 

på att riktlinjerna är stadsgemensamma och att de gäller för alla 

verksamheter inom äldreomsorg, socialpsykiatri och omsorg för 

personer med funktionsnedsättning i egen regi och på entreprenad. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 december 2015. 

Dnr 504-2015-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Riktlinjer för social investeringsfond i Stockholms stad 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Stockholms stad har inrättat en social investeringsfond. Förvaltningen 

ställer sig positiv till de föreslagna riktlinjerna för investeringsfonden. 

Det finns dock en risk att ansökningsförfarandet kan bli allt för 

omständligt, och att det blir svårt för förvaltningarna att lägga stora 

resurser på att göra ansökningar som man inte vet om de kommer att 

beviljas. Därför bör olika alternativ undersökas för att motverka detta, 

som exempelvis en från fonden finansierad förstudiefas. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 22 december 2015. 

Dnr 517-2015-1.5.1   

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutar som remissvar 

enligt texten nedan: 
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Nyttan med en social investeringsfond beror på syftet. Om syftet med 

en social investeringsfond är att kunna finansiera tidiga insatser och 

långsiktiga projekt bör Stockholm, som en rik kommun med en stor 

budget, kunna finansiera sådana projekt inom ordinarie budget. 

Om syftet istället är att driva fram verksamhetsförbättringar och nya 

arbetssätt kan dock sociala investeringsfonder vara ett intressant sätt 

att finansiera sådana insatser. Liberalerna välkomnar förslag som gör 

det lättare att testa nya idéer och höja innovationstakten i offentlig 

sektor. 

Med det sagt finns det ett antal betydande oklarheter kring förslaget 

som ger upphov till starka invändningar. Det gäller framför allt 

förslaget om återföring, det vill säga att kostnadsbesparingar som 

uppstår som ett resultat av projekt som finansieras av fonden ska föras 

tillbaka till fonden från den nämnd där besparingarna uppstått. 

Vi ser en stor risk för att projekt som finansieras via fonden kommer 

att tränga ut kärnverksamheten i nämnderna. Om beräkningarna av 

kostnadsbesparingar är för optimistiska kommer nämnden att behöva 

ta pengar från verksamhet som enligt erfarenhet fungerar, och betala 

in till fonden för finansiering av projekt som kanske inte gör så 

mycket nytta. Lars Hultkrantz, professor i nationalekonomi vid 

Örebro universitet, pekar i en rapport för SNS på att svenska 

kommuner har grundläggande kunskaps- och kompetensbrister när det 

kommer till effektutvärdering. Detta är värt att ta på allvar. 

Vår oro gäller i synnerhet om det är så att en nämnd som inte har 

ansökt om medel måste betala tillbaka pengar som anses vara en 

besparing, utan att nämnden har varit med och ansökt om projektet. 

I diskussionen kring sociala investeringsfonder nämns ofta vinster 

från investeringar i relation till kostnader som uppstår med ett 

nollalternativ. På kort sikt kan det till exempel vara en kostnad att 

sätta in en extra socialsekreterare för att fånga upp ungdomar på glid, 

men på lång sikt leder det till minskade sociala kostnader jämfört med 

att inte göra något alls. 

Problemet är dock att alternativet för en nämnd som ska betala 

tillbaka pengar inte är att göra ingenting alls, utan att använda de 

pengarna på beprövat sätt. Detta är den egentliga så kallade 

alternativkostnaden. Vi ser en risk i att projekt med viss men relativt 

låg nytta tar pengar från ordinarie välfungerande verksamhet. 

Vi anser sammanfattningsvis att kunskapsläget kring möjligheterna att 

genomföra korrekta effektutvärderingar borde klargöras, att 

regelverket kring återföring borde tydliggöras och att staden borde 

överväga någon annan lösning som är mindre byråkratisk.” 
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Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 

2. Att som svar på remissen från kommunstyrelsen anföra följande: 

Det är klokt att finna framgångsrika former för det offentliga att 

arbeta förebyggande och proaktivt på det sociala området. Modeller 

som lyckas förena långsiktigt kloka åtgärder med god budgethållning 

vore till gagn för både den enskilde och för samhället i stort, genom 

att undvika stuprörstänkande till förmån för långsiktiga åtgärder.  

Det krävs dock en hel del förtydliganden och förbättringar av de 

föreliggande riktlinjerna. För att sociala investeringar verkligen ska ge 

effekt och innebära konkreta förbättringar krävs att kunskapsbaserade 

arbetssätt används och att enbart åtgärder som har vetenskaplig 

evidens får stöd. Vi ser dessvärre en risk i att det sker en politisering 

av arbetet, då riktlinjerna föreskriver att den sociala 

hållbarhetskommission som den rödgrönrosa majoriteten har tillsatt 

ska identifiera angelägna projekt. Om den sociala 

hållbarhetskommissionen ska involveras i arbetet är det nödvändigt att 

en mångfald av experter och forskare knyts till kommissionen och att 

dessa har en bred trovärdighet och i största möjliga utsträckning är 

politiskt oberoende. De experter som kopplas till kommissionen måste 

därmed utses efter dialog med samtliga partier.  

De inkomna ansökningarna granskas av ett råd för sociala 

investeringar som vid behov ska ta hjälp av vetenskaplig kompetens. 

Här krävs en del avgörande klargöranden, främst vad gäller 

gränsdragningen i ansvaret mellan den sociala 

hållbarhetskommissionen och rådet för sociala investeringar, samt 

vilka som ska ingå i det sistnämnda rådet. Och varför ska såväl den 

sociala hållbarhetskommissionen som rådet för sociala investeringar 

anlita vetenskaplig kompetens? Det föreligger en stor risk att hela 

arbetet byråkratiseras. Enligt förslaget ska även två nya heltidstjänster 

tillsättas på stadsledningskontoret för att samordna arbetet med sociala 

investeringar.  

Enligt riktlinjerna för fonden ska de projekt som får stöd bidra till 

genomförandet av kommunfullmäktiges mål. Dessa mål är dessvärre 

otydligt och övergripande formulerade. Det föreligger även i detta 

avseende en risk för att det sker en politisering och projekt vars 

inriktning stämmer överens med majoritetens ideologiska 

utgångspunkter premieras snarare än vetenskapligt förankrade 

åtgärder. 
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Stadsdelsförvaltningen konstaterar att det kan vara svårt att beräkna 

hur stor utgiftsminskning en förebyggande åtgärd innebär. Vi 

instämmer i denna synpunkt. Det kan ta lång tid innan effekter syns 

och de kan, vilket förvaltningen framhåller, uppstå hos andra 

huvudmän. Det finns därmed en risk för godtycke vad gäller 

beräkningarna av vilka besparingar som faktiskt uppnås. Här krävs 

ytterligare förtydliganden. Det är även viktigt att tydligt klargöra att 

den förvaltning som ansvarar för ett projekt enbart ska återbetala de 

besparingar som har uppstått inom den egna förvaltningen. 

Enligt riktlinjerna ska de inkomna ansökningarna analyseras utifrån 

ett genusperspektiv. Att välja ut just denna faktor är inte 

oproblematiskt. Självfallet ska de sociala investeringarnas 

sammantagna effekter gynna såväl kvinnor som män. Det finns dock 

en rad andra perspektiv som i så fall borde beaktas, till exempel ett 

åldersperspektiv eller om en åtgärd även gynnar personer med 

funktionsnedsättningar. Den vetenskapliga grunden måste stå i 

centrum för allt arbete med sociala investeringar. Först därefter, om 

två projekt har likvärdig evidens, bör ytterligare faktorer beaktas.  

Det är avslutningsvis viktigt att det civila samhället kan delta på 

samma premisser som kommunala verksamheter. En möjlighet att 

involvera det civila samhället ytterligare är att staden som 

komplement till den sociala investeringsfonden ser över möjligheten 

att även arbeta med så kallade ’social impact bonds’ där de investerare 

som uppnår det resultat staden efterfrågar återfår insatsen samt en viss 

avkastning. Detta innebär att investeraren står för risken och att staden 

enbart behöver utbetala medel om efterfrågat resultat har uppnåtts.” 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) instämde med sitt ersättaryttrande i förslaget till 

beslutet från (L). 
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§ 9   

Stockholms miljöprogram 2016-2019 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Förslag till miljöprogram för perioden 2016-2019 har inkommit till 

nämnden för yttrande. Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget. 

Miljöprogrammet har potential att utgöra ett bra underlag för stadens 

arbete att minska den negativa påverkan på miljön. Förvaltningen 

lämnar bland annat synpunkter på delmålen inom miljöanpassade 

transporter och hållbar användning av mark och vatten. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 januari 2016. 

Dnr 518-2015-1.5.1   

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”1.  Att delvis godkänna kontorets förslag till beslut. 

2.  Att i övrigt anföra följande. 
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Enligt budgeten för 2015 skulle ett nytt miljöprogram tas fram för 

Stockholms stad under förra året. Det försenade miljöprogram som nu 

presenterats framstår i allt väsentligt som ett förhastat verk.  

Miljöprogrammet har tagits fram av en grupp om 50 personer vars 

slutprodukt i anmärkningsvärt stora delar överlappar med stadens 

budget. En del av de mål som sätts upp i förslaget till miljöprogram 

formulerar mål som sedan antagandet av stadens budget för 2016 är 

gällande för staden genom Miljö- och hälsoskyddsnämnden men som 

i förslaget till miljöprogram får en annan form. 

Vidare innehåller miljöprogrammet en rad mål som är svåra att 

utvärdera, exempelvis om trängselskattens utformning. Förslaget till 

miljöprogram innehåller dessutom mål för stadens upphandlingar trots 

att staden arbetar med en policy för upphandlingar och inköp.  

Förslaget att varje nämnd ska ta fram egna mål ger dessutom en 

kraftig målinflation. Vidare uppger flera kontor i staden att de av olika 

skäl har svårt utläsa hur de ska arbeta med miljöprogrammet. 

Trots att programmet redan är försenat framstår det nya förslaget 

därför som ett förhastat verk. Såväl Liberalerna som majoriteten har 

höga ambitioner för Stockholms miljöarbete. Därför hade Stockholm 

varit betjänt av ett miljöprogram med konkreta, utvärderingsbara och 

fokuserade mål.” 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”Att  i huvudsak godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

Att  därutöver anföra 

Vårt mål är att Stockholm ska påbörja omställningen till att bli en 

hållbar stad med höga ambitioner inom klimat och miljö. 

Stockholmarnas hälsa ska gynnas genom ett långsiktigt arbete med 

sikte på en ren stadsmiljö. Det ska vara lätt för stockholmarna att göra 

miljömedvetna val i sin vardag. Målet ska vara att minska 

stockholmarnas ekologiska fotavtryck. Tack vare att Alliansen drivit 

på för hållbarhetsarbetet i Stockholm, utsågs staden av  

EU-kommissionen till Europas miljöhuvudstad 2010. Utnämningen 

har bidragit till ett ökat intresse för Stockholms miljöarbete, där 

staden fungerar som inspiratör och föredöme för andra städer runt om 

i världen. Utnämningen har också bidragit till att stockholmarnas 

medvetenhet kring stadens miljöarbete och krav på en aktiv miljö- och 

klimatpolitik har ökat.  
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Vi konstaterar att förslaget till miljöprogram omfattar sex 

övergripande miljömål, vilka i princip är desamma som 

miljöprogrammet för 2012–2015. I stora delar välkomnar vi 

inriktningen för stadens kommande miljöarbete där Stockholm fortsatt 

agerar som ett internationellt föredöme på miljöområdet. Som stadens 

främsta styrdokument på miljöområdet är vi angelägna om att 

förslaget från kommunstyrelsen tillåts en ingående granskning av alla 

berörda verksamheter i staden.   

Det finns dock ett antal otydligheter i miljöprogrammets nuvarande 

innehåll, både avseende gäller ekonomi, ansvarsfördelning, 

uppföljning och genomförande. I förklaringar till målen och delmålen 

används olika benämningar som medför att det blir oklart vad som 

avses. Bland annat står det i vissa fall ’samtliga stadens enheter’, 

ibland ’samtliga verksamheter’ och därutöver ’staden’ eller ’stadens 

samtliga nämnder/styrelser’. Om inte de sammantagna otydligheterna 

i programmet åtgärdas riskerar miljömålen att missas. Det åligger nu 

kommunstyrelsen att arbeta fram anvisningar för hur rapporteringen 

av uppföljningen ska ske. Det är viktigt att dessa anvisningar är 

tydliga samt att de finns tillgängliga hos stadens nämnder och bolag 

innan rapporteringen kan förväntas starta.”  

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Om Centerpartiet haft rösträtt i ärendet hade följande anförts: 

Stadens miljöprogram för 2016–2019 är stadens främsta styrdokument 

på miljöområdet och det är angeläget att förslaget från 

kommunstyrelsen tillåts en ingående granskning av alla berörda 

verksamheter i staden. Centerpartiet är angelägna om att stadens 

kommande miljöarbete stärker Stockholm som ett internationellt 

föredöme på miljöområdet.  

För genomförandet av miljöprogrammet betonar vi vikten av att 

stadens resurser utnyttjas kostnadseffektivt. Flertalet av de åtgärder 

som föreslås i miljöprogrammet saknar ekonomiska 

konsekvensbeskrivningar. I detta avseende behöver dokumentet 

kompletteras samt hur ekonomin kopplas till stadens och respektive 

verksamhets budget.  

Att säkerställa god uppföljning och rapportering är centralt för att 

miljömålen ska kunna uppnås. Upplägget med att uppföljnings-

ansvaret för delmålen kopplas till den verksamhet som har 

genomförandeansvar torde vara klokt och effektivt. Därutöver kan 

ansvarsfördelningen för indikatorerna, där bara nämnder och bolag 

som har störst påverkan åläggs att rapportera, bli kostnadseffektiv då 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
4 februari 2016 

Blad 17 

 

  

staden kan jobba med fler indikatorer samtidigt som administrationen 

hålls nere.  

En utmaning gällande energianvändningen är att hantera energikraven 

i nybyggnationen. Det är viktigt att Stockholm kan ligga i framkant 

gällande hållbart byggande. I detta sammanhang vill vi betona vikten 

av att lagstiftningen om att förbjuda så kallade kommunala särkrav 

skrotas. Enligt stadens miljöförvaltning har lagstiftningen inte fått 

någon rättslig betydelse. Detta är naturligtvis glädjande av många 

skäl, dels att Stockholms stad även fortsättningsvis kan gå före i 

energisnålt byggande, dels att marknaden verkar vara ointresserad av 

att vänta in lågt satta nationella krav. En orosfaktor är dock att 

lagstiftningen skapat förvirring bland såväl byggherrar som 

stadsplanerare. Den felaktiga föreställningen om att det råder förbud 

för bostadsbyggande som går längre än vad Boverkets byggregler 

föreskriver kan komma att påverka byggtakten negativt. Därför vill vi 

att vänstermajoriten tydligare trycker på regeringen för att 

bestämmelsen ska avskaffas.  

För att den fossila energin ska minska krävs energieffektivare fordon 

och en ökad elektrifiering. Förutom det självklara att stadens egen 

fordonsflotta ska ligga i framkant bör staden sätta upp tydliga och 

hårda krav vid upphandling av transporttjänster. Vi efterlyser 

tydligare mål kring detta, både för stadens eget klimatarbete men även 

för att ge marknaden tillit till att politiken är pådrivande. Gällande till 

exempel biogasmarknaden är det oroväckande att det finns tecken på 

att företagen inte litar på att politiken är tillräckligt modig genom att 

sätta upp tuffa miljömål som främjar företag som vågar satsa på 

miljön. 

Att fler bilister byter till miljöbil är helt avgörande för synen på bilism 

och nya vägar i framtiden. Konkreta förslag om att skynda på 

utbyggnaden av stadens laddinfrastruktur för miljöfordon lyser tyvärr 

med sin frånvaro i miljöprogrammet. För att klara målet med 

miljöanpassade transporter krävs vidare att vi planerar staden på ett 

sätt som lägger grunden för miljövänliga livsstilar. Detta gör vi genom 

den täta miljövänliga staden. Genom att bygga högre i goda 

kollektivtrafiklägen så använder vi stadens mark mer effektivt och 

sparar parker- och grönområden. Då blir det även möjligt att använda 

kollektivtrafik på ett långt mer effektivt sätt än idag. Det är viktigt att 

staden ytterligare fördjupar samarbetet och planeringen med  

AB Storstockholms Lokaltrafik, Trafikverket och regionens övriga 

aktörer i dessa frågor. 

Det är hög tid att sluta se på stadens vatten som ett problem att gå 

runt, över eller under. Det behövs en offensiv politik för att bättre 

utnyttja Stockholms vattenvägar för bland annat vattenburen 
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kollektivtrafik. Det är välkommet att miljöprogrammet lyfter fram 

vattenvägarna som hållbara alternativ till vägtransporterna. Vi saknar 

dock ett tydligare resonemang om hur staden tidigt i planeringsstadiet 

ska tänka kring sjötrafiken när bostäder byggs i nya områden. 

En ökande befolkning ger möjlighet att förtäta staden så att fler får 

närmare till vardagsnära service, kollektivtrafik och trygga gång- och 

cykelstråk. För detta krävs en smart och hållbar markanvändning. För 

att kunna bygga tillräckligt många bostäder kan vi krasst instämma i 

miljöprogrammets konstaterande att ”det kommer inte att vara möjligt 

att tillgodose alla intressen och önskemål”, till exempel kopplat till 

överklagandeprocesser där bostäder och förtätning i alltför hög 

utträckning kan stoppas av särintressen. Vi menar att det ligger ett 

tungt allmänintresse i att staden kan byggas tät och miljövänlig. 

Miljöprogrammets mål om resurseffektiva kretslopp innefattar viktiga 

delmål där stadens avfallshantering står i fokus. Det är positivt att 

vänstermajoriteten fortsätter på alliansens höjda ambition gällande 

matavfallsinsamling för att öka tillgången till biogas i regionen. Vi 

vill betona vikten av staden skyndsamt kommer vidare i planeringen 

av den optiska sorteringsanläggningen. Detta för att nå det nationella 

målet om 50 procent insamling av matavfall för biologisk behandling 

år 2018. Tyvärr har vänstermajoriteten både i budgetar, och nu i 

miljöprogrammet, ignorerat målåret 2018 och nöjt sig med målet om 

70 procent insamling av matavfall till år 2020. Givetvis en bra 

ambition men inte acceptabelt att stryka ett viktigt delmål på vägen 

för att undvika en svekdebatt i valet 2018. 

Miljöprogrammet hänvisar till ”Färdplan för ett fossilbränslefritt 

Stockholm 2040” som ännu inte är framtaget. Detta är 

anmärkningsvärt med tanke på att det är ont om tid och att målåret 

2040 kommer att bli svårt att uppnå. Dessutom innehåller målet 

faktorer som staden inte rår över vilket gör det extra viktigt för staden 

att skyndsamt staka ut vägen för externa aktörer som ska bidra till att 

målet kan uppfyllas. Annars riskerar vi att målåret inte tas på allvar. 

Slutligen kan vi tyvärr konstatera att Miljö- och hälsoskyddsnämndens 

viktiga arbete med Klimatpakten, stadens samverkan med 

näringslivet, inte berörs i miljöprogrammet. Det är en allvarlig brist då 

samverkan med näringslivet är helt avgörande för att nå miljö- och 

klimatmålen, inte minst i delar där staden inte har egen rådighet. 

Gällande mat och klimat har miljöprogrammet ett ensidigt fokus på 

ekologisk mat i mål och prioriteringar. Detta är olyckligt då frågan om 

att miljö- och klimatsäkra maten i stadens verksamheter är så mycket 

bredare än så. Tydligare mål om att kunna ställa krav på till exempel 

djurskydd vid offentliga upphandlingar borde ingå i 

miljöprogrammet.”  
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§ 10   

Ökad tillgänglighet för sprututbytesverksamheter i Sverige 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut  
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

till kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Socialdepartementet har lämnat förslag som ska förbättra tillgången 

till sprututbyten för personer med injektionsmissbruk. Förvaltningen 

är positiv till att sprututbytesverksamhet görs tillgänglig för fler 

personer. Förvaltningen anser att det är bra att åldersgränsen sänks till 

18 år för att landsting och socialtjänst ska kunna erbjuda vård, 

behandling och stödinsatser i ett så tidigt skede som möjligt. Vidare 

anser förvaltningen att det är viktigt att landsting och socialtjänst har 

en fungerande samverkan kring de personer som deltar i 

sprututbytesverksamheten för att öka möjligheterna till att de vid 

behov får tillgång till stöd- och behandlingsinsatser från båda 

instanser. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 11 januari 2016. 

Dnr 547-2015-1.5.1   

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutar som sitt svar: 

2. Avstyrka ålderssänkningen från 20 till 18 år. 

3. I övrigt anföra: 

Sprututbytesprogram är viktigt inslag i förebyggande arbete vad gäller 

minskning smittspridning och riskbeteende och etablera kontakt med 

personer som injicerar droger för att kunna motivera dem till vård och 

behandling för sitt missbruk. 

I förslaget föreslås att åldersgränsen för att delta i 

sprututbytesverksamheten sänks från 20 år till 18 år. Ungdomar i så 

låg ålder som har ett injektionsmissbruk inte hunnit att utveckla ett 

avancerat missbruk och med det troligen också redan fått allvarliga 

sociala konsekvenser till följd av sitt missbruk. Att dela sprutor till  

18 åringar innebär att samhället sänker sina ambitioner för ett drogfritt 

liv för unga människor.    

Viktigaste är att socialtjänstens ska försöka nå ungdomarna och bör 

erbjudas adekvata sociala insatser. 

Om ålderssänkningen genomförs finns risk för att det uppstår en 

situation där landstinget delar ut sprutor till en ung missbrukare som 

kommunen egentligen borde utreda om hen ska omhändertas enligt 

LVU. Detta vore i så fall mycket olyckligt och rent av absurt.” 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”1. att delvis godkänna förvaltningens svar på remissen 

2. att därutöver anföra 

Sprututbytesverksamheten i Stockholm är idag ett forskningsprojekt 

med sprututbyte för intravenösa missbrukare som avslutas 2016. 

Forskningsprojektet ska utvärderas av en oberoende utredare. Först 

efter en utvärdering anser vi att ett beslut kan fattas om verksamhetens 

eventuella fortsättning och omfattning. Det är viktigt att ett sådant 

beslut tas väl grundat i forskning och evidens samt Stockholms 

erfarenheter av forskningsprojektet, men också sett till hur 

näromgivningen påverkas av verksamheten. Men vid en eventuell 

permanentning av sprututbytesverksamhet anser vi inte att 

huvudansvaret för verksamheten ska övergå till landstinget. 
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Socialtjänsten fyller nämligen en viktig funktion genom att kunna 

erbjuda exempelvis motivationsinsatser, information och behandling.   

Det är också problematiskt att landstinget formellt sätt får 

bestämmanderätt över var verksamheterna ska placeras i respektive 

kommun. På exempelvis sprututbytesmottagningen vid S:t Görans 

sjukhus har deltagandet ökat med mer än 30 procent under augusti 

2015 jämfört med 2014. Boende i Stadshagen har uttryckt oro över de 

negativa konsekvenser som det stora antalet besökare får för den 

upplevda tryggheten i området. Även personal på mottagningen menar 

att antalet besökande nu är mer än vad både de och närområdet tål. 

Därför är det väsentligt att kommuner kan avgöra själva vart 

sprututbytesverksamhet ska förläggas och att sprututbyte sker vid flera 

permanenta och/eller mobila mottagningar spridda över länet så att 

brukare inte koncentreras till ett enskilt område.   

Vid en eventuell permanent sprututbytesverksamhet delar vi 

förvaltningens uppfattning att sänka åldersgränsen för att kunna delta i 

verksamheten från 20 till 18 år då injektionsdebuten ligger mellan  

18-19 år. På så sätt minskas smittspridning av bland annat hepatit C.”    
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§ 11   

Införa 08-dagen  
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Karin Ernlund (C) har skrivit en motion till kommunfullmäktige om 

att införa en 08-dag den 8 augusti varje år. Idén kommer från det 

arrangemang som Stockholms stad anordnade 2008-08-08. 

Förvaltningen tar bland annat upp att Stockholm stad arrangerar 

Kulturfestivalen och We Are Sthlm under just augusti månad och att 

ett alternativ skulle vara att anordna lokala festligheter i samband med 

dessa.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 december 2015. 

Dnr 490-2015-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Ersättaryttrande 
Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Om Centerpartiet haft rösträtt hade vi yrkat på återremiss och anfört 

följande: 

Stockholm är fantastisk stad men har potential att bli en ännu mer 

levande och spännande. Utgångspunkten måste vara att staden är till 

för medborgarna som bor och lever i staden. En 08-dag där Stockholm 

i stort och stadsdelen Hägersten-Liljeholmen lokalt i ännu högre grad 

öppnades upp är därför en intressant idé som borde bejakas. 

Engagemanget och aktiviteterna som sker under dagen ska formas av 

medborgarna som ska uppmuntras att komma med egna initiativ. 

Lokala talanger och förmågor kan uppträda.   

Stadens roll blir att skapa förutsättningarna genom generösare 

tillståndsgivning, göra vissa trafikrestriktioner och öppna upp stadens 

byggnader för medborgarna. Rätt utnyttjat skulle kunna leda till en 

festival som skapar en gemensamkänsla för Stockholm i allmänhet 

och i Hägersten i synnerhet.” 
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§ 12   

Förslag till parkeringsstrategi och plan för gatuparkering 
Yttrande till trafikkontoret 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

trafikkontoret. 

 

Ärendet 
En remiss med förslag till parkeringsstrategi och förslag till plan för 

gatuparkering har inkommit till stadsdelsnämnden för besvarande.  

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget och anser att strategin 

och planen är en nödvändighet i och med stadens nuvarande 

utveckling. Genom att taxor införs i de flesta stadsdelar i  

Hägersten-Liljeholmen tror förvaltningen att detta kan bidra till att 

färre väljer bilen som transportmedel och att färre bilar därmed 

parkeras längs gatorna. Vidare har förvaltningen synpunkter på 

fördelningen av taxaområdena i Hägersten-Liljeholmen samt 

gränsdragningar. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 januari 2016. 

Dnr 560-2015-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Abit Dundar m.fl. (L) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Lars Svärd m.fl. (M) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Lars Svärd m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”Att återremittera ärendet med hänvisning till vad som anförs nedan. 

Vi delar den rödgrönrosa majoritetens uppfattning om att rörlig trafik 

ska prioriteras framför stillastående trafik. Därmed är vi också 
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beredda att göra motiverade förändringar för att nå dit men vi anser att 

det förslag som nu ligger för nämnden att fatta beslut om är allt för 

färgad av politiska ställningstaganden snarare än att utgå från 

stockholmarnas behov.  

I grund och botten anser vi att gatu- och kantstensparkering, i de lägen 

där behov föreligger, ska kunna tas bort men utgångspunkten ska 

alltid vara att de ska ersättas på något sätt – antingen genom ny 

gatuparkering eller genom nya garageplatser. I den rödgrönrosa 

majoritetens förslag är det dock uppenbart att det inte finns några 

konkreta platser på att ersätta de gatuparkeringar som föreslås 

försvinna och det tycker vi är mycket problematiskt.   

Vi menar att förslaget som nu ligger för nämnden att fatta beslut om 

kommer innebära kraftiga försämringar för stockholmarna och deras 

vardagspussel eftersom det inte finns några konkreta förslag på var 

bilarna ska ta vägen. Det är uppenbart att majoritetens ambition med 

förslaget är avskräcka människor från att köra bil, något som visar på 

en bristande förmåga att förstå att många människor är beroende av 

bilen för att få vardagen att gå ihop. Vidare visar majoriteten, genom 

att föreslå en utökning av avgiftstiderna från 9-17 till 7-19, att man 

har för avsikt att göra det svårare för människor i deras vardag.  

Extra anmärkningsvärt är förslaget om att personer med 

handikapptillstånd ska tvingas betala för att parkera, särskilt när fusket 

med p-tillstånden framhålls som anledning till att avgiften ska införas. 

Vi anser att det är helt fel tänkt och tycker att den rödgrönrosa 

majoriteten istället bör lägga fokus på att sätta dit de som fuskar med 

handikapptillstånden snarare än att straffa dem som behöver detta 

tillstånd för att överhuvudtaget få livet att fungera.   

Utöver personer med handikapptillstånd så är det i huvudsak de 

boende i när- och ytterförort som drabbas hårdast eftersom de är mest 

beroende av bilen för att kunna transportera sig. Det är viktigt att 

staden kontinuerligt ser över parkeringsmöjligheterna i Stockholm och 

om behov föreligger så är vi öppna för att vidta förändringar genom 

att t.ex. införa avgifter eller höja avgifterna. Däremot är det viktigt att 

det drivs av ett faktiskt behov snarare än politisk prestige. Förslaget 

om att höja boendeparkeringen i innerstaden med 25 procent samt 

införa en avgift på 500 kr i ytterstaden blir, förutom skattehöjningen, 

ytterligare en kostnad för stockholmarna. Resultatet riskerar även att 

fler tar bilen till arbetet istället för att hålla nere kostnaderna och för 

att antalet parkeringsplatser försvinner. 

Den rödgrönrosa majoriteten anger förbättrad framkomlighet som en 

anledning till de föreslagna förändringarna. Samtidigt väljer man att 

blunda för den en av de viktigaste investeringarna för att öka 

framkomligheten i Stockholms innerstad, nämligen byggandet av den 
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östliga förbindelsen.  Den östliga förbindelsen beräknas minska 

trafiken i innerstaden med 11 procent vilket kommer att öka 

framkomligheten för andra prioriterade trafikslag. I de områden som 

föreslås avgiftsbeläggas i närförorterna föreligger i majoriteten av 

områdena inga framkomlighetsbekymmer. 

Vi anser inte, till skillnad från majoriteten, att politikers uppgift är att 

göra det svårare för människor – tvärtom. Vi anser att fokus bör ligga 

på att bekämpa utsläppen och bullret snarare än att bekämpa bilen 

som sådan.” 
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§ 13   

Förslag till detaljplan för fastigheten Marievik 15 m.fl. 
Yttrande till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

Ärendet 
Detaljplanens syfte är att skapa en tät, levande och upplevelserik 

stadsmiljö med hög arkitektonisk kvalitet i byggnader och offentliga 

rum. Planen möjliggör ca 1 000 nya bostäder. Förvaltningen ser 

positivt på att förslaget men framhåller att en förutsättning för att 

kunna bedriva förskola är att tillfredställande vindförhållanden 

säkerställs. 

  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 januari 2016. 

Dnr 540-2015-1.5.3 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Anmälan av ledamöter och ersättare i stadsdelsnämnden 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes kommunfullmäktiges val 14 december 2015 av ledamöter 

och ersättare i Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 2016. 

 
Ledamöter  Ersättare 

Jessica Jormtun (MP) ordförande Bror Eriksson (S) 

Abit Dundar (L) vice ordförande Eleonore Eriksson (S) 

Eva Fagerhem (S)  Axel Lindersson (S) 

Larsolof Blixt (S) Catharina Piazzolla (S) 

Sara Gunnerud (S) Joakim Löf (MP) 

Patrik Lindgren (S) Parasto Rosencrantz (MP) 

Johan Faxér (MP) Jonas Santesson (V) 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) Susanne Sjöblom (M) 

Lars Svärd (M) Mikael Nilsson (M) 

Anette Hellström (M) Elisabet Stålhem (M) 

Tomas Tetzell (M) Herje Larsson (L) 

Tita Bergquist (M) Hans Tjernström (C) 

Amanda Lövkvist (L) Pierre Frennesson (KD) 
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§ 15  

Enheternas verksamhetsplaner 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

  

Ärendet 
Enheternas verksamhetsplaner beskriver åtaganden, arbetssätt, 

metoder för uppföljning samt ekonomiska ramar. Dessa har tagits 

fram utifrån nämndens mål, indikatorer och aktiviteter samt i dialog 

med medarbetare och brukare. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 15 januari 2016. 

Dnr 452-2015-1.1 

 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
4 februari 2016 

Blad 29 

 

  

§ 16  

Patientsäkerhetsberättelser 2015 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan av 

patientsäkerhetsberättelser 2015, för äldreomsorgens särskilda 

boenden i kommunal regi och entreprenaddrivna samt 

socialpsykiatrins särskilda boenden, till handlingarna. 

 

Ärendet 
Verksamhetscheferna för hälso- och sjukvården har utarbetat en 

patientsäkerhetsberättelse för 2015 samt mål och strategier för 2016 

års arbete inom området. Patientsäkerhetsberättelsen omfattar bland 

annat redovisning av inträffade avvikelser och omfattningen av gjorda 

riskbedömningar under 2015. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 14 januari 2016. 

Dnr 549-2015-1.2.1 
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§ 17  

Verksamhetsuppföljningar av hemtjänst, servicehus, 
vård- och omsorgsboenden och dagverksamhet 
drivna i egen regi 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes en sammanfattning av de verksamhetsuppföljningar av 

hemtjänst, vård- och omsorgsboenden, servicehus och 

dagverksamheter i egen regi, som har genomförts under 2015.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 januari 2016. 

Dnr 13-2016-1.2.1 
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§ 18  

Verksamhetsuppföljningar av vård- och omsorgsboenden 
drivna på entreprenad och i privat regi med ramavtal  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes verksamhetsuppföljningar som har genomförts av vård- och 

omsorgsboenden på entreprenad och i privat regi med ramavtal under 

2015.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 januari 2016. 

Dnr 14-2016-1.2.1 
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§ 19   

Verksamhetsuppföljningar avseende kundvalsmodellen 
för hemtjänst  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes verksamhetsuppföljningar av privata utförare inom 

kundvalsmodellen för hemtjänst, som har genomförts 2015 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 januari 2016. 

Dnr 15-2016-1.2.1 
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§ 20   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets sammanträde  

26 januari 2016. 
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§ 21   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor  

28 januari 2016. 
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§ 22   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 26 januari 2016. 
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§ 23   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Synpunkter på svar om snöröjningen, Telefonvägen 
Inkom 29 december 2015, dnr 5-2016-1.2.3 

Översänt till trafikkontoret 

 
Komplettering av utrustning till utomhusgymmet  
i Fruängen 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 5 januari 2016, dnr 7-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 7 januari 2016 biläggs 

 
Lägg Nobels Hus på Lövholmen 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 7 januari 2016, dnr 12-2016-1.2.3 

Förvaltningens svar daterat 20 januari 2016 biläggs 

Förslaget översänt till stadsbyggnadskontoret 

 
Medborgarförslag om konstgräsplan 
(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 18 januari 2016, dnr 29-2016-1.2.3 

Översänt till idrottsförvaltningen 
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§ 24   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2016-1.1 
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§ 25  

Nämndens och förvaltningens frågor 

Redovisning av demokrati- och utvecklingsmedel 

Anette Hellström (M) efterfrågade en kontinuerlig redovisning av hur 

de lokala demokrati- och utvecklingsmedlen används.  

Förvaltningen föreslog att medlen redovisas i månadsrapporten. 

 
Beslut 

Nämnden uppdrar åt förvaltningen att redovisa de lokala demokrati- 

och utvecklingsmedlen i månadsrapporterna. 

____________________ 

 
Seminarium  
Nämnden har inbjudits till seminarium om samspelet mellan politiker 

och tjänstemän – den gyllene zonen, med Axel Danielsson. 
 
Beslut 

Nämnden uppdrar åt ledamöter och ersättare att delta vid seminariet 

25 februari kl. 13-18 

____________________ 
 
 
Nya politiker i nämnden 

Amanda Lövkvist (L) och Elisabet Stålhem (M) välkomnades till 

stadsdelsnämnden som ledamot respektive ersättare från årsskiftet. 

 
Nya avdelningschefer i förvaltningen 

Lars Arvidsson presenterade Toni Mellblom som tillträdde som 

avdelningschef för social omsorg 1 februari samt informerade att 

Linda Palo börjar som avdelningschef för samhällsplanering 1 mars. 

  
Rapport från Jämställdhetsdagarna  

Jessica Jormtun (MP) informerade från Jämställdhetsdagarna i Malmö 

27-28 januari som nämnden uppdragit åt fyra politiker att delta i.  

 
Balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 2015. 
 

Rapporter för kännedom i pärm 
Redovisning av nya, pågående och avslutade forsknings- och 
utvecklingsprojekt 2015 

§ 29 Socialnämnden 15 december 2015 

 
Utvärdering av kvalitetsgarantin inom verksamhetsområde vuxen/missbruk 

§ 25 Socialnämnden 15 december 2015 
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Plan för arbete med Addiction Severity index 

§ 18 Socialnämnden 15 december 2015 

 
Redovisning av uppdraget att utreda förutsättningarna för familjecentraler i 
ytterstadsdelarna 

§ 17 Socialnämnden 15 december 2015 

 
Förslag på inriktning av forsknings- och utvecklingsmedel, samt fördelning 
av medel till lokala utvecklingsprojekt och studiebesök, år 2016 

§ 15 Socialnämnden 26 januari 2016 

 
Drogförebyggande arbete i staden 2016 samt avrapportering av insatser mot 
cannabis och andra droger 2015 

§ 17 Socialnämnden 26 januari 2016 

 
Samverkan stadsdelsnämnder och servicenämnden vid gemensam 
upphandling - projektrapport nr 2/2016 

Stadsrevisionen 
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§ 26  

Upphandling av markarbeten vid parkinvesteringar, större 
underhållsinsatser och övriga anläggningsarbeten 
Godkännande av förfrågningsunderlag 

Dnr 286-2015-2.2.1 

Sekretess enligt 19 kap. 3 § offentlighets- och sekretesslagen (OSL) 

____________________ 

 

§ 27  

Upphandling av drift av Fruängsgårdens 
servicehusrestaurang samt leveranser av heldygnskost 
inom äldreomsorgen 
Godkännande av förfrågningsunderlag 

Dnr 265-2015-2.2.1 

Sekretess enligt 19 kap. 3 § OSL 

_______________ 

 

§§ 28–29 

Nedläggning av faderskapsutredning  
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 

 

§ 30  

Överflyttning av vårdnd till särskilt förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 a § föräldrabalken 
 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 

 

§ 31–32   

Yttrande till tingsrätten över ansökan om adoption  
enligt 4 kap. 10 § föräldrabalken 
 

Sekretess enligt 26 kap. 1 § OSL 

_______________ 
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§ 33 

Anmälan av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS  
Kvartal 4 för 2015 
 
Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden ska enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om 

stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) till Inspektionen 

för vård och omsorg (IVO) och revisorerna rapportera om en beviljad 

insats inte verkställts inom tre månader efter beslut. Nämnden ska 

även rapportera om en insats har avbrutits och inte verkställts på nytt 

inom tre månader. När besluten har verkställts eller avslutats utan att 

ha verkställts ska även det rapporteras.  

 

Under fjärde kvartalet 2015 har förvaltningen rapporterat in tolv 

beslut som inte verkställts inom tre månader till IVO. Därutöver har 

förvaltningen rapporterat in tre beslut som avslutats utan att ha 

verkställts samt ett avbrott i verkställighet där beslutet inte verkställts 

inom tre månader. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 11 januari 2016. 

Dnr 2-2016-1.2.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 34  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet  
Anmäldes protokoll från 7 och 21 januari 2016. 


